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Mr. President, Excellencies, distinguished guests, ladies and gentlemen. 

On behalf of the Custodian of the Holy Mosques, It is an honor for me to stand 

before you in this historic moment when the meeting is held in the GCC region for 

the first time. 

The Government of Saudi Arabia would like to thank the Qatari government for its 

great effort in preparation for this conference, which created the opportunity to 

achieve success and positive decisions for the benefit of all mankind. 

Mr. President 

This conference is a unique opportunity to strengthen the implementation of the 

Convention and its Protocol, as well as set the foundation for the future 

enhancement of the climate change regime after 2020 based on the principles 

and provisions of the Framework Convention on Climate Change, and in particular 

the principle of common but differentiated responsibilities 

Mr. President, 

We have been talking about the urgent need to address climate change for many 

years. And now, the sustainable development model that we have followed since 

1992 gives us a real opportunity to tackle this challenge. We believe that all 

people, and all governments, share this responsibility and each and every one of 

us has a role to play, taking into account the need for developed countries to take 

the lead in this regard, based on their historical responsibility. 

But how do we make a difference without harming prospects for sustainable 

growth and prosperity, particularly in developing economies? 

Ladies and gentlemen,  

Saudi Arabia believes that advanced technology will provide the answers to these 

challenges, as it has done for mankind throughout history,  

But this will require greater innovation, further collaboration and increased 

investment.  



In terms of our own efforts, Saudi Arabia is striving hard to diversify its economy 

away from its over-reliance on hydrocarbons.  We are making major investments 

in infrastructure development throughout the Kingdom to raise the resilience of 

our economy to the adverse impact of response measures.   

Saudi Arabia is investing in solar technology, in carbon capture and storage 

technology, and we are setting challenging aims for increased energy efficiency.   

This trend will encourage investment in solar energy technology and technology 

for carbon capture, utilization and storage, and we are now in the process of 

developing the appropriate framework for this investment. In addition, we have 

put ambitious goals for increasing energy efficiency. 

Our own efforts in research and technology development are gaining momentum 

through the piloting of capture technologies from stationary and mobile carbon 

sources.  In addition, creative solutions are being pursued to generate value out of 

captured carbon and develop cleaner and more efficient petroleum fuels for 

transportation.  

Ladies and Gentlemen, 

The Kingdom has placed great emphasis on educating the younger generation 

about complementary sources of energy - stressing that it is in Saudi Arabia’s 

fundamental, long-term economic interest. 

Mr. President, 

Saudi Arabia is working with our GCC partners into transferring these efforts as 

contributions under the convention. We are also discussing with other parties 

informally on how we can package these efforts under a window that would take 

into account the nature of our program for economic diversification that currently 

relies on a limited sector of development.  

As a region, I believe the GCC has the will and foresight to help drive advances in 

research and technology, working together, and with nations around the world. 

Because, ultimately, these are global problems which require global cooperation. 

Thank you. 
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 بسم الله الرحمن الرحيم

 

 السيد الرئيس،

 

 أصحاب المعالي والسعادة،،

 

 الضيوفُ الكرامُ،، 

 

 السيداتُ والسادةُ.

إنه لشرفٌ عظيمٌ لي أن أقف أمامكم في هذه اللحظةِ التاريخيةِ نيابةً عن خادمِ الحرمينِ 

الشريفينِ، الملكِ عبداللهِ بن عبدالعزيز، في هذا المؤتمر والذي يقام في إحدى دولِ مجلسِ 

 التعاونِ الخليجيِ للمرة الأولى، وتحديداً في العاصمةِ القطريةِ الدوحةِ.

وتتوجهُ حكومةُ المملكةِ العربيةِ السعوديةِ بالشكر الجزيلِ للحكومةِ القطريةِ الشقيقةِ على جهودها 

جميعِ الكبيرةِ والمميزةِ في الإعدادِ لهذا المؤتمرِ، مما هيأ الفرصةَ لتحقيقِ سبلِ نجاحهِ وخروجِ 

 المشاركينَ بقراراتٍ إيجابيةٍ لصالحِ البشريةِ جمعاء.

 الرئيس،، السيد

لدينا اليومَ فرصةٌ فريدةٌ لتعزيزِ تنفيذِ الاتفاقيةِ الإطاريةِ لتغيرِ المناخِ وبروتوكولهِا، ووضعِ 

الاعتبارِ م، مع الأخذِ في 0202اللبناتِ الأساسيةِ لمستقبلٍ أفضلٍ لمواجهةِ تغيرِ المناخِ بعد عام 

 المبادئَ القائمةَ للاتفاقيةِ الإطاريةِ للتغيرِ المناخي، وبالأخص مبدأ المسؤوليةِ المشتركةِ المتباينة.

 الرئيس،، السيد

 كان النقاشُ ولفترةٍ طويلةٍ من الزمنِ، منصباً على الحاجة الملحةِ للتعاملِ مع التغير المناخي. 

م يقدمُ الفرصةَ الحقيقةَ لمواجهةِ 2990امةِ والمتبعِ منذُ العامِ وندرك الآنَ أن نموذجَ التنميةِ المستد

 تحدياتِ هذا التغيرِ المناخي.
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ومن المؤكد أننا جميعاً، دولاً وأفراداً، تقع علينا مسؤوليةُ مواجهةِ تلك التحدياتِ، مع الوضعِ في 

نطلاقاً من إمكاناتها ومسؤوليتها الاعتبارِ بأن تأخذَ الدولُ المتقدمةُ دورَ الريادةِ في هذا المجالِ، ا

 التاريخيةِ في هذا الشأن.

ولنا أن نتساءلَ هنا: كيف يمكننا مواجهةُ هذا التحدي دونَ الإضرارِ بمستوى النمو المستدامِ، لا 

 سيما في الاقتصاداتِ النامية؟

رَ من الحلولِ لهذه نحن في المملكةِ العربيةِ السعوديةِ نؤمنُ أن التقنيةَ المتطورةَ سوف توفرُ الكثي

التحدياتِ، كما فعلت وتفعل بالنسبةِ للبشريةِ على مرِ التاريخ. ولكنَ ذلكَ يتطلبُ المزيدَ منَ 

 الابتكارِ والتعاونِ والاستثمارات.

 الرئيس،، السيد

نحن في المملكةِ نسعى جاهدينَ لتنويعِ اقتصادِنا بعيداً عن الاعتماد الواسع على النفطِ والغاز. 

كما نشجعُ الاستثماراتِ الكبيرةِ لتطويرِ البنيةِ التحتيةِ في جميعِ أنحاءِ المملكةِ لرفعِ قدرةِ 

 راتِ التغيرِ المناخيِ. الاقتصادِ المحليِ على التعاملِ مع الآثارِ السلبيةِ المحتملةِ لبعضِ قرا

وسيشجعُ توجُهنا هذا على زيادة الاستثمارِ في تقنياتِ الطاقةِ الشمسيةِ وتقنياتِ احتجازِ وتخزينِ 

واستخدامِ الكربونِ الناشئِ عن استخدامِ الطاقةِ التقليديةِ، وإيجادِ قيمةِ مضافةِ للكربونِ المحتجز. 

 لهذا الاستثمار. ونحنُ الآنَ بصددِ وضعِ الإطارِ المناسبِ 

وبالإضافةِ إلى ذلك؛ فقد وضعنا الأهدافَ الطموحةَ لزيادةِ كفاءةِ استخدامِ الطاقةِ وتطويرِ 

 المنتجاتِ البتروليةِ الأنظفِ والأكثرِ كفاءةً في مختلفِ المجالات. 

امِ من وفي الوقتِ الحاضرِ؛ تكتسبُ جهودُنا في مجالِ البحثِ وتطويرِ التقنيةِ المزيدَ من الاهتم

 خلالِ المشاريعِ التجريبيةِ لاحتجازِ الكربونِ من المصادرِ الثابتةِ والمتنقلة. 

 الرئيس،، السيد

 السيداتُ والسادة،،

لقد أولتِ المملكةُ العربيةُ السعوديةُ جلَ اهتمامها لتثقيفِ الجيلِ الصاعدِ من أبنائها بالطاقةِ 

ودِ العلميةِ العالميةِ في تطويرِ هذه المصادرِ من الشمسيةِ، إدراكاً منها بأن الإسهامَ في الجه

 الطاقةِ سيصبُ في المصلحةِ الاقتصاديةِ الأساسيةِ وطويلةِ المدى للمملكةِ العربيةِ السعوديةِ.
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وتعملُ المملكةُ العربيةُ السعوديةُ مع شركائها في مجلسِ التعاونِ الخليجيِ لنقلِ هذه الجهودِ 

فاقيةِ الإطاريةِ للتغيرِ المُناخي. وتناقشُ المملكة أيضاً مع أطرافٍ والمساهماتِ في إطارِ الات

أخرى الطريقةَ التي يمكنُ من خلالها تقديمَ هذه الجهودِ تحتَ الأطرُِ التي سوف تأخذُ في 

سيرُ نحو تنويعِ لا على قطاعٍ اقتصاديٍ واحدٍ، والاعتبارِ طبيعةَ اقتصادنا الذي يعتمدُ حالياً 

 ادِ المحلي.مصادرِ الاقتص

وأعتقدُ جازماً أن دولَ مجلسِ التعاونِ الخليجيِ لديها الإرادةُ وبعد النظر لدفعِ عجلةِ التقدمِ في 

 البحوثِ والتقنية، من خلال العملِ معاً، ومع الدولِ الأخرى في جميعِ أنحاءِ العالم.

 .لأنه في نهاية المطاف، حلُ المشكلاتِ العالميةِ يتطلبُ جهوداً مشتركةً 

 

 .الرئيس السيد لكم شكرا  

 


